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Zgierz, d. 16 Się~pnia 1919 r. 
• 

C.ena ogłoszeń 
za wiersz . . . 60 fen. 

. 
UyshUi .... Iły. 

Ofiary na 5~arb Narodowy przyjmuje Kasa Miejska Ili -... 

Wiadomości miejskie: 
ejmlliu Powiatowego Łódzk.lego. Na ostatnim posie
jmiku jednogłośnie powołano p. Chącinskiego Stefana 
iału Powiatowego, pomino tego, że z chwilą wygaśnię· 
atu jego do Rady Miejskiej m. Zgierza, ,wygasł też mall-
1ącińskiego do Sejmiku, a przeto i teź do Wydziału . Po
o. Wybór nastąpił na popozycję p. Komisarza Remi
o, który wyjaśnił, że dalsza praca p. Chącińskiego, 
ła dotąd z korzyścią dla Związków Komunalnych, jak 
iku jest nader pożądaną. 
wysłuchaniu wyjaśnienia w sprawie zaciągnięcia pożycz
dowę dróg bitych w powiecie zgodnie z wnioskiem P.K. 
hwałono zaciągnąć pożyczki w sumie Mk. 3,130,000.
wę dróg bitych, których koszt wynosi: 
budowa drogi Zgierz-Piątek Mk. 600,000.- · 
szosa Wiskitno-Wola Rachowa • 1,430,000.-

1 • Lutomiersk-Puczniew • 130,000.-

1 • Poczniew-Kuciny • 130,000.-
stępnie uchwalono zwrócić się o bezzwrotną zapomogę 
rą w sumię Mk. 400,000.- na regulację szosy Zgierz-

1 członków Komitetu Wydziału Handlowego wybrano 
(Jama.i;ję pp.: 1 Chącińskiego Stefana i Tomasza Urbanow
a na zastęp~ _p. Antoniego Rydlewicza. 
~jekt podatku od uboju bydła, przewiduj~cy następującą 
płat. za zbadania mikroskopowe każdej sztuki: 

bydła rogatego po 8 marek 
nierogacizny • 9 
cieląt, ,owiec i kóz • 4 

>no jednogłośnie. 
,niosek p. l:Jrbanowskiego w skrawie budowy kolei dojaz
~dź-Zgierz--Stryków-Brzeziny-Łódź i wniosek Jana 
skiego w sprawie budowy kolei drogą Zg:erz-Alaksan
Podębice-Uniejów-Turek odesłano do P. K. R. . P. ce
dania opinji. 

posle~enla Dilegacji• l::lobroczyr:inej, dn. 13--go sierpnia -

·zewodniczy decernent p. Kilanowicz Paweł. 
· > odczytaniu protokółu poprzedniego posiedzenia, który . 

1 bez zmiany, przewodniczący referuje sprawę prżyjęcia 
ającej kuchni na miejsce· ustępującej p. Zielińskiej. Po 
tywionej dyskusji zebrani postanawiają jednogłośnie przy-
1czewską Józefę na miesiąc, celem sprawdzenia, czy kan-
. nadaje się do tej funkcji. 
astępnym z kolei punktem obrad była prośba Szelkow
iarządzającej przytułkienr noclegowym„ o podwyższenie 

Delegacja Dobroczynna, wychodząc z ~łożenia, iż obec-
. lagroilzen_ie. ,w wysokości 25 marek .tygodniowo nie może 
~yć nawet .na najskromńiej!fze utrzymanie. rodziny, sMfl~ 
" Się F 4 osób, postanawia· -· · .,.. Q - -- • 

Wyższyć-staw.kę do 50 marek tygodniowo i z tym wnio· 
wejść na posiedzenie Magistratu•. · 

W kwestji wydawanych obiadów w kuchni żydowskiej za
wiązała się ożywiona i wyczerpująca dyskusja, po której rezulta
tem były następujące uchwały: 

1) _,Odjąć obia4y tym wszystkim, którzy otrzymują zapo: 
magi z l\omitetu Bezrobetnych"; · 

2) .Przeprowadzić do I września ścisłą kontrolę dzieci 
szkolnych, otrzymujących bezpłatn~e obiady"; 

3) .Przedstawić powyższe uchwały na posiedzenie Magi; 
siratu". 

Na miejsce p. Kilanowicza, wybrano na opiekuna V dziel
nicy p. Aleksandra Szymańskiego. 

W wolnych wnioskach przewodniczący poruszył · sprawę 
chorej Ruchli Mejersdorf, którą Delegacja Dobroczynna postano· 
wiła zbadać przez lekarza jeszczę raz, celem ·podania· choroby. 
O ileby lekarz uznał, że chora koniecznie musi być odesłana na 
kurację do Szpitala Poznańskich, wówczas t.rzecią część kosztów 
kuracyjnych poniesie gmina żydowska, resztę zaś Magistrat. 

Na powyższym posied~enie zamknięto; · 

Na posiedzeniu Sek.cji Zaprowlanto;.,ania m. Zgierza z dn. 
6 sierpnia 19.19 r. byli obecni pp.: Longin Goszczyński, Klemen
tyna .Grodzicka, Oskar Jahn, Władysław Pawlikowski, Michał 
Teske, Fabjan Griinberg i Piotr Wałęsiński. 

W sprawie opałowej postanowiono wydelegować pp.: L. 
Goszczyńskiego i Franciszka Zastawnego do Warszawy w celu· 
zakupu węgla. 

. Na fantową loterję Miejscowej Straży Ogniowej p_ostano-
wiono wydać jako dar: 

10 puszek mleka zgęszczonego, 
1 O funtów cykorji, 
IO paczek zapałek, 

sprzedać za gotówkę: * 
I worek mąki pszennej funtów 200, 
10 funtów cukru. 

Sekci a przychyliła się do tego tylko ze względu na to, że 
dochód 1 fej zabawy przeznaczony jest na cel czysto społeczno-
miejski. • . . _ 

Otrzymane 1680 ·puszek mleka zgęs1czonego postanowiono 
rozdzielić pomiędzy kooperatywy. 

20 morgów kartofli, kupionych w majątku. Wola Błędowa" 
przez Staw. Rob. L.hrześc. postanowiono zakupić dla miasta. 

Ze względu na ogólny brak cukru postanowiono przedsię
wziąć starania w celu zakupu sacharyny. 
- · Robotnikom, którzy pracują w ~ekcji Zaprowiantowania m. 

Z2ierza postanowiono wydać racje żywnościowe w normie wy
znaczonej dla robotników przy robotach· publicznych. 

Prośbę byłych robotników Sekcji ,Zaprowiantowania o wy
płacenie odszkodowania wojennego postanowiono nie uwzględnić. 

Prośbą · krawców i aptekarzy w sprawie udzielenia pewnej 
il.Q~węgla nie uw.\lędniono. . . . 

Zbrodnie niemleck.le. Zgodnie z artykułem 228 . traktatu 
z 'niemcami oraz z protokółem, podpisanym .przez przedstawicieli 
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lllOCilllłW 28 ć.nra. ...,, n•.i ~ Pl'MiO llMdanla. ........ ...... 111*1.,. '° ............ ~ łd6re 
dolllild!J sit poprt911' · praw I IWJCllJ6w Wli)mlycll na ab
- Polsld. aAm 111 lljillinla ,,_. s..iy ._... polskie. 
~t otrZJIMł polecailt. delly skonstatował, .• „ wypldld 
JK!łwU=en?S n1emarw praw I zwyczajów wojennych miał 
mllfsce w Osoby, które popałce6 takich sic dopldd· 
ły, powinny wskuatle b4di z nazwiska, b4di ze swych sto· 
pal, b4di z funkcji, jakle pnez władze niemieckie powierzone Im 
zostały. 

~!strat m. Z&terza wzywa przeto ~by, które mogą 
wskaz&e podobne wypadki, aby zgłosiły się nlezwłoc:znłe do Ma· 
&lstratu. • 

Sprawa opałowa. Ministerstwo Aprowizacji rozesłało do 
wszystkich Magistratów następujący okólnik: 

Doświadczenie z ubi~łych miesięcy b. r. wskazuje na to, 
te zaopatrywanie lµdności w węgiel w ilościach minimalnego 
nawtt zużycia jest rzeczą niemożliwą. • · • 

Wówczas gdy w miesiącach maju i czerwcu kiedy ludność 
w cza~ch przedwojennych zaopatrywała się zwykle w węgiel na 
zimę i kiedy ze wz2lędu na możność otrzymania większej ilości 
wagonów przewóz tego węgla w większych ilościach był umożli
wiony - obecnie ilości przyznanego węgla dla opału ludności 
zredukowane zostały do 16 1/ 0 zapotrzebowanych przez Minister
stwo Aprowizacji. 

Prźyczyną tego jest niedostateczna ilość taboru kolejowego, 
który w pierwuym rzędzie obsługiwać musi potrzeby wojskowe 
jak równiel konieczność dostarczenia węgla dla potrzeb kolejo
wych i "przemysłu w Ks. Poznańskiem i Galicji. 

Polepszenie się sytuacji nastąpić może w niedalekiej przy
szłości gdy dostarczone będą Państwu większe ilości wagonów 
i parowozów, gdyż w sprawie tej Rząd Polski poczynił starania. 

z dola 3 lipca 1919 r. C&1Gll 4&1eriawy od drobnych = rozlllh>kl do 6 mord6w alt lllOłe f.ll!IWYiszyt 
czynsza. płacone&o w dmnej mlejscowcai a taka_ 

lawę w r. 1914 I oblic:zoneac> w ltOlaaku 100 ~- - 216 
- 250 kom. 

Wskazanych powyiej norma czynszz dziertaweao mote 
dłJ poszególnych miejscowokl, w których warunki ekonom· 
tego wymaeai.. podniesienia lub zmniejszona przez władze 
wlatowe, które wyznaczy Minister Rolnlctwa · i Dóbr Państ 
wych. . 

Wszelkie umowy. pociągające za sobą podwyższenie 
szu dzierżawnego od drobnych gatunków do 6 morgów 
normę, ókreśloną w art. I ustawY nlnle'sze, czynszu-u 
nowionego w myśl te2oż-artykułu pr z ·w il wiatowe, 
gą być na żądanie dziertawcy sądowpie zmien' przez sto 
ne zmniejszenie czynszu ozierzawne20 do normy określonej 
art. I za czas od('I' stycznia 1919 roku. 

W razie, jeżeli-wyrokiem sądowym zostanie nakazane zmn 
szenie czynszu dzierżawnego, cała nadpłacona przez dzieria 
nadwyżka . za czas od 1 stycznia 1919 r. zaliczona będzie 
czynsz bieżący. • 

jeżeli dana pnrcela gruntu z majątku, opuszczonego p 
właściciela z przyczyny wypatków wojennych, została objęta p 
drobnego dzierżawcę, · a po powrocie właściciela uprawianie 
parceli przez dzierżawcę przeszkadza rozwinięciu ogólnego pia 
gospodarczego (psuje płodozmin i t. p.), właściciel ma pra 
żądać, po sprzęcie zbioru, ustąpienia dzierżawcy z uprawia 
działki, dając mą w zamian innę parcelę równej dobroci. Nak 
dy poczynione przez dzierżawcę (uprawa, .Posiewy i I. p.) 
parcel, którą tenże jest zmuszony porzueić, winny być pr 
właściciela wynagrodzone, o ile tych nakładów dzierżawca 
wykorzystał lub też z nich korzystać nie będzie. 

Wobec jednak ogólnej sytuacji politycznej Ministerstwo Apro· 
wizacji ostrzega, że należy liczyć się z możliwością takich wzglę- 5prawozdanie z posiedzenia Rady Miejsk.iej 
dów politycznych, które postawią ludność w położeniu trudnem, . · d. .5-go 5ierpnia r. b., 
gdy dostarczenie węgla będzie zupełnie niemożliwem. • Przewodniczący burmistrz Margoński otwiera 

Wobec powyższego Ministerstwo Aprowizacji poleca poczy- • 5 
nić kroki w celu zaopatrzenia ludność w drzewo opałowe i toń· 0 god~ie~b~~~y ~~prawiedliwiony Sirkis Lajzer. 
i przystąpić do robienia .P,lliniezbędniejszych zapasów na .zimę Magistrat-zjawił zię w pełnym składzie. 
tych materjałów opałowych. ' . Po odczytaniu protokółu z poprzedniego posiedzeni~ rad 

Pelikan! zgłasza nastąpującą poprawkę: 
Sprzcdat drzewa opałowego. Celem 1acjonalnego podziału .W.niosek w sprawie odmówienia 7,000- marek kredytu na 

drzewa opałowego sprzedaż drzewa na przyszłość odbędzie się datkowe umndurowanie policji radna Grodzicka złożyla 
w portądku alfabetycznym nazwisk mieszkańców i tylko ta oka- imieniu frakcji P.P.S. • 
zaniem legitymacji żywnośc_iowej . We wtorek, dnia 19 b. m. o Oprócz tego radny Cezak poleca zaznaczzć, iż pobiera 
godzinie 9 rano odbędzie się w Magistracie sprzedaż dla liter A za obiady z darów amerykańskich 25 fenigów są przeznaczo 
i B. Oprócz legitymacji żywnościowej przynieść trzeba ze sobą tylko na koszty przygotowania ich i administracji; niech ·se 
zaświadczenie właściciela domu, że prowadzi się własne gospo- ogół dowie się, że otrzymania samych obiadów należy zaw 
darstwo domowe. Osobom, które w ostatnich miesiącach, liczą' 

b d . czyć naszym przyjaciołom z Ameryki. · . . 
od 1 kwietnia r. b. -otrzymywały drzewo, narazie im nie ę zie . Po przyjęciu przez Radę tych poprawek, radny Kdano~. 
sprzedawane. Przekroczenia surowo karane będą. złożył przed przejściem do porządku dziennego następujący w 

Nadułanc. Z urządzonej publicznej kwesty w dniu 10 b. 
m. na rzecz inwalidów i najbiedniejszych rezerwistek zebrano 

Mk. 1144 !\?n. 41 
różne wydatki • 99 • 30 
czysty zysk Mk. 1045 fen. 11 , 

Komitet składa najserdeczniejsze podziękowanie wszystkim 
Paniom, które przyczyniły się swym oddaniem i pracą d zasił· 
ku Kasy nader potrzebujący~h pomocy, inwalidów i rezerwistek, 
również ofiarodawcom składa serdeczne .Bóir zapłać" . 

· Komitet. 

-o przymuso~tm 'natlc'unlu w wojsk.u polsk.lcm.· Ustawa 
z dnia 21 lipca r. b. ustanawia, że żołnierze, pozbawieni w wieku 
szkolnym nauczania początkowego oraz niedość biegli w czytaniu 
i pisaniu po polsku, podlegają przymusowej nauce w okresie 
odbywania służby wojskowej. 

Wszelkich środków pomocniczych, potrzebnych do nauki, 
dostarczają bezpłatiVe władze wojskowe. · 

Naukę prowadzą odpowiednio wykwalifikowane siły nauczy~ 
cielskie, służące w wojsku. . 

Żołnierze, którzy nie wxJcazują dostatecznej biegłości w C'l.y
taniu i pisaniu po polsku, nie mogą uzyskiwać stopni podpficer-
skich. · -

Wykonanie tej ustawy, jako te* wydanie rozporządzefi, do
tyczących organizacji, oraz i ·planów i .zakresu nauczania się 
Ministrowi Spraw Wojskowych. 

Ochrona drobnych dzlcrtawc6w rolnych. Podług ustawy 

s\; nagły: : 
• Rada Miejska w Zgierzu przesyła władzy zwierzchne1 sio 
gorącego protestu, z powogu przedłużenia stanu wyjątko.v 

l.!1a terenie Kr?lestwa na no.w~ . trze~hmiesięc~ny okre~·: . 
Za wnioskiem przemaw1ah radni: Grodzicka, Wo1c1ecn 

ski i Pawlikowski. Niema poważnych przyczyn, aby trzeba b. 
konicznie wprowadzić stan wyjątkowy .. Nie można więc po 
dzieć, że wprowadza go się ze względu na bezpieczęństwo P1 
liczne. Toć już z Polski uczyniono państwo policyjne, czyż 
nie wystarczyło? Skoro niem11 zaburzeń, jest dużo policji~ 
wprowadza się ·stan wyjątkowy tylko chyba poJo, ·aby gni 
ruch demokratycny wśród -klasy pracującej wogóle. Chodź w 
dzą. iż głos ich zaginie, stojąc na stanowisku P.P.:i. mówcy 
,jej imieniu zawsze będą protestować przeciwko stanowi wyjąt 
iwemu u nas, bo jest on hańbą dla kraju, gdzie go si~ wprowa 
'- Radny· Swiercz, natomiast, uważa, że 11odobnego rod 
kwestjami Rada Miejska zajmować się nie powinna, gdyż 
o nich Sejm. . 

Popiera go radny Cezak, Nawet najradykalniej usposo . 
ny człowiek może u nas bez przeszkód pracować. Stan w 
kowy nie wprowadza prawie żadnycd ograniczeri. Przeto ski 
wniosek: • 

.Zważywszy, iż Rada Miejska powinna zajmować . się gos 
Jarką miejską, a nie wkraczać na tory .szerszej_ polityki, R 
Miejska przechodzi nad wnioskiem radnego Kilanowicz:i 
porządku dziennego". . • 
• Ponieważ deista dyskusja odprowadza mówców caraz bar 

od tematu, większość radnych żąda zamknięcia dyskusji i P 
stąpienia do głosowania, 

onawci 
uchwal 
jak t~ 
Posz~ 
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ndnelo Ceuka Rlda Miejska odrzuciła u lh>\ 
15, zał wniosek radneac> Kilanowlcza przyjęto -od-I 
~ liczb, mianowicie, 15 &łosamf, przeciwko 11. ' 
e pned przejkfem do porządku clzfennrao, wfce-buf-

faszy6Skl proponuje Radzie rozpatrzenia sprawy dodatków 
ych dla robotnik~w. ponlewat przedstawiciele tych ro

w·Sll obecni na sali I oaekują omawiania tej sprawy. . 
stanie rzeczy udziela informacji ·decernent Wydziału Ro

blicznYch. ławnik \\rojciechowski. 
nie z poprzednią uchwałą Rady Miejskiej naletałoby 

· robotnikom po 135 marek dodatków, jeżeli to saino 
· Magistrat m. Łodzi. Tymc:Zasem ten ostatatni wypłacił ry
o po 180 marek, a nie tak, jak przewidywaliśmy. Rzecz 
na, wypada to samo uczynić Magistratowi m. Zgierza. Lecz 
a jest na wyczerpaniu. Wypłaciwszy po 180 marek do

"· można byłoby prowadzić roboty zaledwie 5 1y2odni. A 
· domo także, czy rząd zgodzi się wypłacić obecnie taką 

by ~tarczyła na wypłacenie tyj!odniówek i dodatków jed-
~ . 

Na żądanie radnych: Czaplińskiego i Krygiera, zabrał głos 
wicie! robotni~ów, który oświadczył, że robotnicy w Zgie

. dają takielf'-dodatków, jakie wypłacił Magistrat m. Łodzi. 
Radny Cezak podaje surowej krytyce prowadzenie robót 

icZnych. Pochłonęły one już blisko dwa miljony, a nic mias-
·e dały. To jest rzecz poważna. Chcąc się do czego zabrać. 

wiedzieć, jak się zabrać. Szczególnie wina spada na byłe
. rownika tych robót, radnego Morgensterna, który mas9wo 
· wał ludzi, a rządził nimi niedołężnie. 
Radny Morgenstern broni się przeciwko zarzutom -radnego 
. Przyjmowani byli ludzie do robót masami, bo tego wy-

ala systuacjia. Trzeba było wejść w ich położenie. 
Radny Cezak podtrzymuje swoje ząrzuty, oświadczając, iż 
iw przyjmowaniu ludzi nic nie ma. Można było zatrudnić 
ludzi, lecz mieć także z tego duży pożylek, jeżeliby kiero

robotami fachowo umiejętnie. A tu masy całe pracowały, 
~dze wydano, a ' korzyści niema. Czego żądał dawno, żąda 
'ś: kierownictwo robót publicznych należy. powierzyć facho
u inżynierowi, który się zna na ich prowadzeniu. W tym 
przemawiał także radny Hertel. Taka gospodarka daleko 

zaprowadzi. Już dziś trudno jest naprawić to, co popsuł by
·erownik robót, pan Morgenstern. · 
Radny Swiercz sprowadza dyskusję na tory właściwe. je

Ministerstwo zgodzi się na wypłacenie większej raty, polecić 
istratowi wypłacić robotnikom dodatki takie, jakie wypłaco-
Łodzi· 

Radny Pawlikowski składa wniosek: 
owierzając usilne starania, w celu uzyskania większej raty 

nowej pożyczki, Radji Miejska poleca Magistratowi wy
cić robotnikom przy robotach publicznyctt- dodatek ryczał-

wy po 1ao:- marek, wypłacanych w 4 rata_ch tygodnio-
ch". . 
Za wnioskiem ·tym przemawiał także radny Lewandowski. 
Ławnik Wojciechowski zwracając uwagę, że uchwałę tę, wsku

bardzo upornego stanowiska rządu, będzie trudno wykonać. 
botnicy mogą nieuzasadnienie napadać na Magistrat. Może 
Miejska powierzy wykonanie tej uchwały. ciału, wyłonione-

z siebie. · 
Radny Swiercz oświadcza, iż właśnie Magistrat jest ciałem 

O)lawczym Rady Miejskiej. Niech dołoży wszelkich starań, 
uchwałę tę wykonać. Toć i przedstawiciele robotników sły
jak trudnem jest położenie Magistratu. · 
Poszczególni radni zwracają się do robotników z wyjaśnie

i, zaznaczając, iż, rzeczywiście, połoienie Magistratu jest 
o trudne. 
Na odezwanie się wt}lm duchll radnego Pomorskiego, de

t robotników z oburzeniem zaznacza, iż tutaj radny Pomor
tłomaczy Magistrat, a wobec robotników zajmuje stano
o podżegajęce, zachęcając ich do domagania się od Magist
' bez względu na to, czy Magistrat ma pieniądze, czy ich niema. 

Wice-burmistrz Tuszyński piętnuje postępowanie radnego 
orskiego. 
. Także z. oburzeniem mówi o Iem radna Grodzicka. Dlatego 
1ększość w Magistracie ma P.P.S„ prowadzi się nieżgodn 
panję przeciwko Magistratowi - pqsługuje się takimi środ-
1 - jak radny Pomorski, ' 
· Imieniem grupy N.Z.R. radny ·Swicf!=z. oświadcza, iż grupa\ 
:R„ do której należy radny Pomorski, nigdy oficjalnej kam- I 
Jl przeciw Magistratowi nie tocZyra: - · . 

Radny Jeske, uderzywszy pięścią -w stół, żąda, aby 1h.u 
stawiono dowody, że członkowie .Z.R. rowadzą kampan

rzeciwko Magistratowi, r-

3 

Radna OrOdzlcb. zwraca sic do przewodnlcqceao z ....... 
niem i>~zwanla radne&<> Teskfelo do porządku za ailenenle w 
stół; oświadcza takle. że qdanych dowodów mote' radneinu 
Tesklefllu dostarczyt, lecz nie tutaj. · . . 

Radny Swlercz poraz wtóry sprowadza dyskusje z nlewłd
ciwycfi dról(. Przeczytany wniosek radli* Pawlikońkle&O Raaa 
Miejska jednocze#nle przyjęła. . 

Wybór ławnika. . Ą 
Przewodniczący czyta pismo Komisarza Rządowego, w któ

rem przyjęto dymisję ławnika Cieleckie&o, oraz polecono prze
prowadzić nowy wybór. 

Udzieliwszy wyjaśnień, wzywa do składania kandydatur. 
Radny Hertel przedstawia kandydaturę p. Władysława Ło

dwiga, radny Czapliński p. Władysława Nesle{ll oraz rad a
wlikowski radnego Pawła Kilano)Nicza. Głosowanie tajne dało 
następujący wynik: 

p. Łodwig Stanisław otrzymał głosów I 
p. Nesler Władysław • • IO 
p. Kilanowicz Paweł ••. • 12 

. pustych, kartek było 4 
Wobec tego większością głosów Rada. Miejska powołała na sta-, 
nowisko ławnika · Magistratu radnego Ki@!]owicza Pawła. 1 

Odpowiedź Miejsco.wej Rady Opiekuńczej Ra
da Miejska przyjęła do wiadomości, przesyłając ją Delegacji Do
broczynnej. 

Sprawa I n spe kej i M i.eszka n iowej . 
Przewo_dniczący odczytuje piSQlO Inspektora Mieszkaniowego 

w sprawie powołania do życia specjalnej Inspekcji Mieszkaniowej, 
mającej na celu ochronę zajmujących wynajęte lokale oraz śle-
dzenie za stanem hygjenicznym tych mieszkań. · 

Radny Cezak Oś).Viadcza, · iż żadne Inspekcje Mieszkaniowe 
nie rozwiążą śprawy, jeżeli się nie weźmiemy do budowy więk

" szej ilości mieszkań. Zwiększy się tylko personel urzędniczy, 
który i tak jest już zbyt liczny. . t · 

Radny Morgenstern oświadcza, ~ jeżeli już tak. chodzi o 
utworzenie tej Inspekcji Mieszkaniow.ej, powinien Magistrat przed
stawić skład osobowy tej Inspekcji, a .Rada · Miejska go oopiero 
zaakceptuje. 

Oświadczenie to Rada Miejska uważała za słuszne, poleca
jąc wnieść tę sprawę w formie gotowego wniosku na posiedze-· 
nie następne: · 

Uchwalenie podatku od.zabaw, przedstawień 
i wid o wis k ki nem at ogr a fi cz ny c h, 

W kw'estji wyjaśnień zabiera głos · decernent Wydziału Po
datkowego, wice-burmistrz Tuszyński. Zgodnie· z dekretem Mini
sterstwa Spraw Wewnętrznych, miastu przysługuje prawo pobie
rania podatku od wszelkiego rodzaju zabaw, przedstawień I wi
dowisk kinematograficznych. Praktykują to inne miasta, np •. Łódź. 
Ustawa, która będzie przeczytana; nakłada na bilety wejściowe 
na zabawy i przedstawienia podatek w wysokości 15 °/0, zaś na 
bilety wejściowe na widowiska kinematograficzne w wysokości 
I O 0 / 0 ich sprzedażnej wartości. 

Radny Ceiak wyraża słowa uznania dla decernenta i Ko
misji Podatkowej 1a wzorowo opracowaną ustawę. Należy je
dynie wnieść po par„ 4, lit. c, poprawkę: zamiast słów .jeżeli 
wykonawcami są uczniowie" umieścić: .jeżeli całkowity dochód 
przeznacza się · na cele szkolne•. ~ 

Poprawkę tę Rada Miejska jednogłośnie przyjęła. 
Radny Morgenstern żąda, aby wolne były od podatku wszel

kie przedstawienia i widowiska, urządzane przez instytucj~ do-
broczynne. · 

Przeciw temu przemawiają radni: Cezak. i PlWlikowski. Po
dobne postawienie sprawy otworzyłoby drogę do nadużyć. Wszy
scy staraliby się nadać przedstawieniom egidę dobroczynności. 
Omawianie sprawy jest zbyteczne (głosy:' .żadamy głosowania). 

W głosowaniu poprawka radnego Morgensterna upadła 25· 
głosami, przeciwko 2. 
Sprawa podatku od przewozu bydła i nierogacizny: 

Wice-burmistrz Tuszyński odczytuje list Komisarza Rządo
wego, w którym tenże odmawia zatwierdzenia takiego podatku, 
ponieważ wpłynie to ujemnie na stan c~n· w mieście . 

Z odpowiedzią Komisarza zgadzają się wsżyscy radni, uzna-
jąc przytoczone w niej wywody za słuszne. , 

Radny Krygier zwraca uwagę, aby -wobec tego nie pobierał 
opła( oil przewozu i Magistrat m. Ozorkowa, bo w pierwszym 
rzędzie cierpią z tegg powodu mieszkańcy m. Zgierza. 
. ~ada Miejska ~leciła Magistratowi zwrócić się do Komisa-

rza Rządojie20 z odpowiednią interpelacją w tej sprawie. 
Spraw<nałożenia większej staw,ki podatkowe] na 
Łódzkie Elektryczne Wą-zk. K.olejki Dojazdowe 

poJlanowiono odłożyć do czasu uregulowania się ceny biletów, 



- ' -
;-t..=·=--~~~~· DJrellcja. Kole-

. , . welaycb WQioskach · · 
wlce-burmisbz Tuszy6sld składa prGfOIYCfę pocl~nia PłJc 
lllllc*llloln lełDyai, poailwd 111 oai o wiele aoniei wynagro
..., llil roAlollllcy pqy rollołllch publicznych. tern dómiiay 
lit fakt, te do robót lanych nie motna 111aleźć ludzi. 

Radny Morgenstern twierdzi, li wypadałoby Magistrat uka
rat za lich-.. ponlewai drzewo sprzedaje sl1t zbyt drogo. 

Nie r.pdzają · się z tern: radny Lewandowski oraz ławnik 
Wojdechowski. · 

Wic:e-bunnistrz Tuszyński odczytuje wniosek: 
.Rada Miejska poleca Magistratowi podwyższyć robotnikom 

do 1 marek za urąbanie l metra drzewa szczapowego i do 
S marek za unibanie I metra płęzi, nie podwytszaj11c ceny 
drzewa•. 

Wniosek ten jednogłośnie przyjęto. 
Wniosek radnego Hertla 
.Aby otywić ruch handlowy w. mieście i umotliwić większy 

dowóz produktów wiejskich, Rada Miejska postanawia liczbę 
jannartów podwoić, t. j. urządzić w Zgierzu 12 jannąrków w 
środy po IS katcie&<> miesiąca• 

takie jednogłośnie prz.yjlJ~. 
Zapoczątkowana przez radn4 Grodzick11 rozwinęła się oży

wiona dyskusja nad sprawą opałową. Z dyskusji tej wynikło, 
li miasto w żaden sposób nie może dokołatać się o węgiel, a 
całymi wagonam+ sJB<>wadzdtil go prywatni priedsiębiorcy, sprze-
da.Pic go z lichwą ubogiej ludności. . · 

Radny Caak •wł• _wnlotek · 
.aby polecić Magistratowi wysłać do Warszawy człowieka 

obeznanego z zaprowiantowaniem, ktoryby bezpośrednio po
czynił starania o węgieł, gdyż Powiatowy Urząd Aprowizacji 
postępuje niedbale". 

Wniosek ten Rada Miejska przyjęła. 
jednocześnie przyjęto drugi wniosek radnego Cezaka, ktqry 

brzmi: . 
.dla podniesienia strony estetyc;.nej miasta, Rada Miejska· po:· 
łeca Magistratowi, aby na rynkach miejskich urządzić skwery, 
zaś targowiska przenieść na inny odpowiednio urządzony plac•. 

Także został przyjęty wniosek radnego Krygiera: • 
.Rada Miejska poleca Delegacji DoBroczynnej wyłonienie~ Sie
bie specjalnej Komisji, przy udziale przedstawiciela Związku 

. Mącznego, dla zbadania stanu hygjenicznego piekarń miejskich 
i zakwalifikowania do wypieku· chleba tylko odpowiednie". · 

Po wyczerpaniu porządku 'dziennego, przewodniczący zamy· 
ka posiedzenie o godz. IO wiec.i;orem. · 

Ogłoszenia urzędowe. 
. --· "• 

. ' "· 

~-. "ł ,,,.. 
Oglo~z~nie. . • . 

Magistrat m. Zgierza podaje niniejszym do publicznej ~a
domości, że ubój bydła jest dozwolony tylko w rzeźni ·miejskiej;. 

Wszelki potajemny ubój bydła jest wzbroniony'„ . . . . 
Ubój bydła w rzeźni miejskiej jest dozwolony , z!ró~no 

rzeźnikom jak i prywatn}'trt osobom •. 
Zgierz, dnia 14 sierpnia 1919 r. Magistral 

O głos.zenie 
Podaje do ogólnej wiadomości, że książki i protokół}' ce-

Kino-teatr ~,LU N .A" -Kino-teatr 

-Tyl~o jes.zcze dziś. i jutro! Dla dzieci zakaza_ne! 

Sensacja! Wielkie arcydzieło filmowe, f . • Nordisk" w Kopenhadze 

ch6w l'Zlllllińlnk:aycll willnl ilrt PMWldzone ~ie w 
polskim. · . 

Za nlestoeowanle lit do powymqo., wlani bedli k 
minlstracyjnie.. . · 

Naczelnik Policji Obwodu Zgierskiego S. Rysz11.i 

OgłoHenle. 
Niniejszym podajemy do publicznej wiadomości, iż 

wodu zbiorów, racja żywności dla m. Z&ierza jeszcze nie 
wynaczona przez Ministerstwo Aprowizacji ~ Warszawie, 
na kartki z drugiej połowy m-ca sierpnia· narazie się nic nie 
nacza. Dopiero po otrzymaniu instrukcji z Ministerjum 
wizacji w Warszawie, Magistrat !!pecjalnym . ogłoszeniem z.a 
nlkuje ilość chleba i mąki, jaka w tym okresie będzie wyda 

Z&ierz, dnia 14 sierpnia 1919 r. , 
Maglstnt m. Zgl 

Sekcja Zaprowianto 

. Ogłoazenle. 
Niniejszym zawiadamiamy wszystkich mieszkańców m. 

rza„ ii na kanę na Nil 7 z li-ej . połowy m-ca sierpnia r. 
dzie wydawanę we wszystkich kooperatywach po 1 /4 I. cuk 
ryny na osobę. • 

Zgierz, dnia 14 sierpnia 1919 r. 
/ Sek.cja Z.prowlanto 

Przymusowe licytacje. 
We wtorek, dnia 19 b. nr. odbędą się następujące li 

przymu5owe:. • 
o godz. 9 rano· u Reinda Karola przy .ul. Błotnej Ni 
· „ · ? · szafy'~ 2 komod~, kater 

• waliia, · •. komoda, kufer p-Od 
: __ b·urko, ' zegar ścięnoy, ·kredens, 
· SZ"afa biurowa, lustro, etażerka, 
. krzesła, . 

cJ godz. 10 rano u Najmana Abralha przy ul. 
• ' i · otomana, • • 

• o godz. 101/ 2 rano u .Kachełskiej Marji przy ul. Błoln 
· I maszyna . do:· szycia, 

:O godz. ~ I r ano u Szrenka __ Stanisława przy· ul. Błotnej 
· · 1 kredens kuchenny. · 

Zgierz, . driia. t4 .sierpnia t91Q r: 

. . · o9tos.zenie. · 

Doszło do mej wiadomóścl; ie ł~dl)ość wiejska urobi 
bie' przekonanie, że po nowych zbiorach handel zbożem 

..zupełnie wolny. · • 
· -~ Niniejszym zawiadamiam producentów zboża, że h 
. zfiożęm jest nadał wzbroniony i zawarte już uniowy z oso 
prywatnemj na sprzędaż tegorocznej?O zboża są nieważne. 

Wydana przez Sejm świeża ustawa o obrocie zbożem, 
będzie. w tych dniach podaną do publicznej wiadomości, n 
prawo skupu ·zboża jedynie Państwu łub instytucjom przez 

, stwowy Urząd Zbożowy upoważnionym. 
Osoby, które postąpią wbrew niniejszego ogłoszenia, 

karani za· lichwę żywnościową na zasadzie dekretu Nacz 
Państwa z dnia 11-go stycznia 1919 r. . 

Komisarz Rządowy pow. Łódzkiego (-) A. "•misze 

ZAWIADOMIENIE. 

TRH61CZnY lJY~HDEK 

Związek Zawodowy Robotników Przemysłu Mączn·ew 
wiadamia panów· właścicieli piekarń m. Zgierza, że na za 
umowy, zawartej w dniu 28 lipca r. b„ a obowiązującej z d 
sierpnia związek postanowił wysyłać swych pracowników od 
11 sierpnia do pracy w piekarniach. · Z powodu zaś desz 
małego napływu mąki do miasta wysyłanie pracowników do 
żdej czynnej piekarni nastąpi od 18 sierpnia r. b. 

Uwaga. Od dnia 18 sierpnia praca w piekarniach rozpoczyna • ~ 
Głośny dramat życiowy w 5 częśc. na tle imponu1ących widoków godzinie 6 rano, a kollczy si~ o godzinie 2 popołudniu, albo od godz. E 

Norwegji ze słynną . popoi. do 10 wieczorem Katda piekarnia b~dzie k'ontro1owana przez y K~ 
. szczególnych członków zwi11zku, zaop;przonych w odpowiednie JeQirym 

d.uńską l:.LL"l:.N Rzassow w ro~· Związek mieści się p~zy ul. Długiej Nil 25 i jest czynny 
artystką ..._ . L.. I I · główne). dzień od godziny 6 do 7 wieczorem. Zar OSO _._,.. __ ..,;;;. __ ...;, ____________________________ _..._.., I 

Nad program: Ś~lęto-w Bengas.i zdjęcie. z nat~ry. , Związek Przemysłu Drzewnego, ul. Długa 53, przyj . od 
:Poe1,tek pnedstawłeń pnnktnalnłe o godzinie 8 wieczorem. . i wykonywa wszelkie roboty budowlane, ciesiełskiF i stolarsk , 

t 
t,\aaistrat, Z&ierz. Druk M. Nowicki ,i S-ka Zgi 
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